



USA & Canada: Economics – Politics – Culture. 2013-2024

ISSN 2686-6730

URL - <http://usacanada.jes.su>

All right reserved

Issue 5 (569) Volume . 2017

CANADA'S ECONOMY AT THE TIME OF THE COUNTRY'S 150TH ANNIVERSARY

Lyudmila Nemova

Abstract

Since the beginning of the 21st century, the Canadian economy has gone through dramatic transformation. Until mid-2014 Canada's resource sector was booming while most manufacturing industries were shrinking. In about 15 years when "newly industrialized" countries like China and India were demonstrating big demand for energy and raw materials, the proportion of these goods in Canada's exports has gone up from 40 to about 60%. However, with a sharp decline in oil prices and falling demand for metals and other basic commodities, the resource boom has come to an end. Due to external shocks and internal problems Canada's GDP was growing in 2015-2016 at the slowest pace in 60 years, excluding periods of recessions. Private investment fell about 7% in both years. Household debt is now bigger than the GDP, for the first time ever. Leading analysts warn that Canada's economy "could take 15 years to reinvent itself", creating new markets with new products and new manufacturing capability. The long-term strategy of Canada's government is based on massive investment in building and maintaining public infrastructure. No less than \$125 bln will be allocated over 10 years. The plan is supported by the regional governments and municipalities, as well as the business community. It was also endorsed by both OECD and IMF. At the same time, relatively big federal budget deficits amounting to about \$30 bln a year are the most controversial and potentially dangerous problem.

Keywords list (en): Canada's 150th Anniversary, Canadian economy in the 21st century, the global economy, Canada's manufacturing sector, oil and gas industry, Canadian government economic strategy

Date of publication: 09.05.2017

Citation link:

Nemova L. CANADA'S ECONOMY AT THE TIME OF THE COUNTRY'S 150TH ANNIVERSARY // USA & Canada: Economics – Politics – Culture. – 2017. – Issue 5 (569) C. 24-42 . URL: <https://usacanada.jes.su/s268667300000568-4-1-ru-2/>

ЭКОНОМИКА КАНАДЫ В ГОД 150-ЛЕТИЯ ГОСУДАРСТВА

Немова Людмила Алексеевна

Аннотация

Главная тема данной статьи - анализ хозяйственной ситуации, сложившейся в Канаде накануне 150-летия государства, прогнозы на юбилейный 2017 г. и оценки проблем и перспектив развития в ближайшем будущем. Вместе с тем представляется важным кратко охарактеризовать те трансформации, которые произошли в экономике страны в предшествующие полтора десятилетия. В начале ХХI века в экономике Канады произошли большие перемены. Под влиянием процессов глобализации изменилась отраслевая структура хозяйства. До середины 2014 г. ускоренными темпами рос ресурсный сектор, при этом сокращались обрабатывающие производства. В течение полутора десятилетий доля готовых изделий в канадском экспорте упала с 60 до 38-40%. Потрясения на глобальных нефтяных рынках, падение спроса и цен на основные виды сырья положили конец ресурсному буму. По динамике ВВП и инвестиций два предъюбилейных года - 2015-й и 2016-й - оказались в Канаде худшими за последние 60 лет, исключая периоды рецессий. Вместе с тем, если смотреть на современную ситуацию через призму международных сравнений, она выглядит хуже, чем прежде, но лучше, чем в большинстве других ведущих рыночных стран. С 2017 г. прогнозируется возврат к более быстрому развитию. При этом аналитики сходятся во мнении, что канадской экономике понадобится от 10 до 15 лет для того, чтобы "изобрести себя заново": найти новые рынки, создать новые продукты, новые виды производств и услуг. Примечательно, что в деловых кругах и в обществе в целом поддерживается возврат государства к более активному участию в хозяйственном развитии. Решение правительства Канады значительно увеличить расходы на инфраструктурную модернизацию позитивно оценивают эксперты ОЭСР и МВФ.

Ключевые слова: 150-летие государства Канада, экономика Канады в ХХI веке, мировое хозяйство, обрабатывающая промышленность, нефтегазовый сектор Канады, экономическая политика Канады

Дата публикации: 09.05.2017

Ссылка для цитирования:

Немова Л. А. ЭКОНОМИКА КАНАДЫ В ГОД 150-ЛЕТИЯ ГОСУДАРСТВА // США & Канада: экономика – политика – культура. – 2017. – Выпуск №5 (569) С. 24-42 . URL: <https://usacanada.jes.su/s268667300000568-4-1-ru-2/>